



## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါမဲးပထုဘၣ် ၁၉ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-107-11

## ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC သုးဖိမၤသံသဝီဖိတဂၤဖဲ ဆိထံးကီၢ်ဆၣ် ဖဲလါမဲးရှး ၂၀၂၃ နံၣ်ပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂွံလၢ ဆိထံးကီၢ်ဆၣ်အပှၤ, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလါမဲးရှး ၂၀၂၃နံၣ်လီၤ. ဖဲလါမဲးရှး ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခိ ၁၀နံၣ်ရံၣ်န့ၣ် သဝီဖိတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် စီၤဘံၤသ့ဒီးအသကိးခံၣ်က့ၤဝဲဆူ အသဝီလၢ ကက့ၤကွၢ်အတၢ်ဖိတၢ်လံာ်, ဒီးဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟးထီၣ်ကဒါက့ၤလၢသဝီချၢၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဃုာ်ခိကဲဝဲ SAC သုးဖိတဖၣ်အမံၤညါ န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် SAC သုးဖိတဖၣ်ခးစိအဝဲသ့ၣ်ဒီး ဘၣ်ဝဲစီၤဘံၤသ့တီတီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အသကိးခံၣ်န့ၣ် ဃုာ်ပှၤဖျဲးအသးန့ၢ် ကစီဒိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်ပှၤကွံာ်ခံသီဒီး တၢ်ထံၣ်န့ၢ်စီၤဘံၤသ့လၢအသံတၢ်လံာ်, ဒီးကူသီးဃာ်ဝဲပှၤသုးဖိဆ့ကၤလၢအဘၣ် အီၤဃးဃီၣ်ဒိၣ်, ဒီးအဘၣ်ဒိပှၤလီၤအိၣ်ဝဲဖဲ အခိၣ်သ့ၣ်ဃးဒီးအချၢၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### (၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ထံၣ်တဘျီဃီခး, ဒီးတၢ်မၤသံ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ	လါမဲးရှး ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	အ---သဝီ, အ့ဘလၢ ကရူာ်, ဆိထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂွံတၢ်ကျဲလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပှၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါမဲးရှး ၂၀၂၃နံၣ် အပှၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤ သကိးတၢ်တဂၤ ဖဲချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပှၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံတၢ်ကျဲလၢ တၢ်ကွဲးရှဲပှၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပှၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှဲထီၣ်တၢ်ဂွံ တၢ်ကျဲန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘဉ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤဘံၤသ့
သးနံၣ်	၄၄ နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖီဃီဖီ အိၣ် / တအိၣ်	ကမဲ
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤအိၣ်စံာ်
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘူးဒး
တၢ်ဟံမူဒါ/ လီၤလၢ	တအိၣ်
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	အ---သဝီ, အဘၤလၢကရူၢ်, ဆိထံးကီၢ်ဆဉ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရဲၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ / သးကလၢၤ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်ချ့သးတြိၤ (တမ) နီၣ်ဂံၢ် -၇၇, ၈၈, ၄၄, ဒီး ခိၣ်သးရဲၣ် (ခလရ) နီၣ်ဂံၢ် -၅၇, ၃၅၀, ၂၆၄, ၉၁ ဒီး ၂၀.	ဆိထံးကီၢ်ဆဉ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်	တသ့ၣ်ညါ

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထိန်သးတခါအံၤ တဆိဘဉ်တဆိတက့ၢ်.**

ဖဲလါမးရှး ၂၃သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၢ်, KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖီ လဲၤဆူတၢ်ကဲထိန်သးအလီၢ် လၢကမၤနီၣ်မၤသါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ဒီး မၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး သဝီဖိတဂၤလၢအထံၣ်န့ၢ် စီၤဘံၤသ့အစိၣ်န့ၢ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလၢကျဲဒ်လဲၣ်.**

လီၢ်ကဝီပှၤန့ၢ်ဖိန့ၢ်ကမီၤတဖၣ်ဒီး သဝီဖိလၢအထံၣ်န့ၢ် စီၤဘံၤသ့အစိၣ်တဖၣ် ဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူ KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖီ အအိၣ်န့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

**ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.**

ဖဲလါမးရှး ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, ထံၣ်ကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ SAC အသးပၢ်ဖျါလၢ ခိၣ်သးရၣ် (ခလရ) -၅၇, ၃၅၀, ၉၁, ၂၀ ဒီး ခိၣ်သးဒုးတြိ (ခမရ) - ၇၇, ၈၈, ၄၄, ၃၃ တဖၣ်န့ၣ် ထီၣ်ဒုးဝဲတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်ကိၤကိၤဖဲ ကရူၢ်လွံၢ်ဘျီအပူၤ လၢ ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ ဖဲ ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်, လၢကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢ်ဖျါကရၢ (KNU) တၢ်ပတၢ်ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမးရှး ၁၃ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခီ ၁၀ နံၣ်ရံၣ်န့ၣ် သဝီဖိဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိး လၢအမံၤမ့ၢ် စီၤဘံၤသ့ ဒီးအတံၤသကိးအဂၢၢ်ခံၤ, လၢအမ့ၢ်ပုၤသဝီဖိဖဲ အ---သဝီ, အ့ၤဘလၢကရူၢ်န့ၣ် ဒီးထီၣ်ဝဲသိလုၣ်ယီၤ ဖဲအက့ၢ်ကွၢ်စူၣ် အဟံၣ်ဃီတၢ်ဖိတၢ်လံၤ လၢသဝီပူၤဝဲ, ဟဲက့ၢ်ကဒါက့ၢ်ထီၣ်ကဒါက့ၢ်ဆူၣ်သဝီချၢအခါ အဝဲသ့ဃုာ်ခိၣ်ဝဲတၢ်လီၤလၢ SAC သးဖိလၢအထီၣ်ဒုးတၢ်တဖၣ်အိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ.

SAC သးဖိတဖၣ်ထံၣ်ချုးအဝဲသ့ဃုာ် ဒီးခးစိသဝီဖိလၢအဒီးသိလုၣ်ယီၤသၢဂၢၢ်အံၤအဃိ သဝီဖိတဖၣ်အံၤ ပၢ်တ့ၢ်ကွံၣ်သိလုၣ်ယီၤ ပစုၣ်ပတၢ်ဒီးဃုာ်ကွံၣ်ဝဲလၢအခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဃုာ်ပူၤဖျဲးသးဆၢကတီၢ်, စီၤဘံၤသ့ ဘၣ်ဝဲဒီးကျိဖဲအချၢယံၤဒီး အတံၤသကိးအဂၢၢ်ခံၤတခါ ဃုာ်ပူၤဖျဲးအသးန့ၣ်ဝဲကစီၤဒီလီၤ. အတံၤသကိးခံၤအံၤဃုာ်အခါန့ၣ်ဟူထွဲဝဲ စီၤဘံၤသ့ကိးပသုဃုာ်မၤစၢၤဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ဃုာ်လဲၤဃုာ်တၢ်ထီၣ်အီၤတဘျီဘၣ် မ့ၢ်လၢစီၤဘံၤသ့လီၤယံၤအလီၤန့ၣ်အိၣ်ဘူးဒီး SAC သးဆီလီၤသးအဃိန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ သ့တဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ စီၤဘံၤသ့တသံတဘျီဃီဖဲန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲ SAC သးဖိတဖၣ် အိၣ်ဆီလီၤဒီးအသးဖဲ အ---သဝီ အဃၢၤခံၤသီန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမးရှး ၁၅ သီ, ၂၀၂၃ သီန့ၣ်, ဖဲ KNLA မၤရဲၤမၤပျီဟီၣ်ကဝီၤ လၢကရူၢ်ပျီကွံၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပိၣ်စုကဝဲဖဲ SAC သးဟးထီၣ်ဝဲ အလီၤခံအဆၢကတီၢ်, အဝဲသ့ထံၣ်န့ၣ်ဝဲ စီၤဘံၤသ့အစီၣ် လၢအ---သဝီအချၢ, ဖဲအလီၤဃုာ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢ အသိးဃုာ်ဝဲကူကၢအသိးန့ၣ်လီၤ. အနီၢ်ခိၣ်ပုၤဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအလီၤလၢ ကျိခးဘၣ်အီၤဖဲအခိၣ်သ့ဃုာ်ဒီး လၢအချၢယံၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူတၢ်ကၢလၢအသိးဃုာ်ဝဲန့ၣ် တဒီးသိးဒီးအကူကၢလၢအသိးတၢ်တဲဖဲတချုးအသံဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဘၣ်. တၢ်ဒုးသိး ထီၣ်အီၤလၢ KNLA သးအကူသိးလၢအဘၣ်အီၤဃံးဃံးတစူၣ် မ့ၢ်လၢဆူၣ်ကၢအံၤဆံးလၢအဂီၢ် ဒီးအဝဲမ့ၢ်ပုၤနီၢ်ဖးဒိၣ်ဖးထီၣ်တဂၢ န့ၣ်လီၤ. KNU လီၤကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ဒီးဒုသဝီဖိတဖၣ်တယၢ်ဝဲလၢ SAC ကဖိၣ်န့ၣ်စီၤဘံၤသ့ဖဲအဘၣ်ဒိဒီးကျိဝဲအလီၤခံဒီး အဝဲဃုာ်ပူၤဖျဲးသးတန့ၢ်လၢဘၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. SAC သးကဒုးသိးထီၣ်အီၤကူကၢလၢအသိးဒီး မၤသံအီၤခီဖျိ ခးအီၤဖဲအခိၣ်သ့ဃုာ် ယံန့ၣ်လီၤ.

(ဖဲလါမးရှး ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်) စီၤဘံၤသ့အဟံၣ်ဃီဖိတဖၣ် တအိၣ်ဖဲသဝီပူၤဘၣ်. စီၤဘံၤသ့အဒိပုၤဝဲခွါက့ၢ်ကိးဝဲ စီၤဘံၤသ့ အဖိမုၢ်ခံၤလၢအအိၣ်လီၤတၢ်က့ၢ်အံၤ ဆူကစၢ်ခိၣ် ဖဲအဝဲအိၣ်ဆိးအလီၤန့ၣ်လီၤ.

**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲ**

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတခါအံၤဇါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

လီၤကဝီၤခိၣ်န့ၢ်ဒီး သဝီဖိလၢအထံၣ်န့ၢ်စီၤဘံၤသ့အစိၣ်တဖၣ် ဟ့ၣ်အခွဲလၢ KHRG ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲလၢမးရး ၁၅ သီ ၂၀၂၃ နံၣ် တၢ်ထံၣ်န့ၢ်စီၤဘံၤသ့အစိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဘံၤသ့ဘၣ်တၢ်ခဲသံအီၤလၢ SAC သုးဖိတဖၣ် ဖဲအဝဲဃုာ်ဆၢကတီၢ်, ဖဲအ---သဝီအချၢ, အဘလၢကရူ, ဆိထံးကီၢ်ဆၢ, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤပှၤန့ၢ်ဖိန့ၢ်ကမိၤတဖၣ် တယာ်ဝဲလၢ SAC သုးဖိတၢ်မၤသံကွံၣ်အီၤဝံၤ ဒုးသိးထီၣ်အီၤ KNLA သုးကူကၤ လၢတဘၣ်အီၤဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤလၢ လီၤကဝီၤခိၣ် န့ၢ်တဖၣ်အအိၣ်ဖဲ လၢမးရး ၁၇ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - လီၤကဝီၤပှၤဘၣ်မူဘဒါ)

**ကညီဂ်ဝီခွဲယာ်ကရူ (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်**

ကညီဂ်ဝီခွဲယာ်ကရူ (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝီခွဲယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲလီၤကဝီၤဒုးသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အဂ့ၢ်အကျိန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပာ်ဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ.